

基础研究

阿魏酸钠干预对Rho/Rock信号通路的影响及其对肝脏的保护作用

李凤<sup>1</sup>|高海成<sup>2</sup>|盛晓彤<sup>2</sup>|孙文艺<sup>2</sup>|陈园园<sup>2</sup>|杨秀娜<sup>2</sup>|陈金彤<sup>2</sup>|蒋博<sup>2</sup>|国中华<sup>3</sup>|孙波<sup>2</sup>

1. 吉林大学第二医院妇产科|吉林 长春 130041; 2. 吉林大学药学院临床药理学|吉林 长春 130021; 3. 吉林省通化四环有限公司|吉林 通化 134000

摘要:

[摘要] 目的: 探讨阿魏酸钠(SF)干预后对Rho/Rock信号通路相关蛋白表达及肝脏的影响, 阐明其对脏器的保护作用。方法: 雄性Wistar大鼠20只, 分为正常对照组、模型组、阳性药组及SF干预组。除正常对照组外, 其余组大鼠注射盐酸异丙肾上腺素(Iso) 15 mg/kg诱发大鼠心肌纤维化模型; 稳定2 d后, 除模型组外, 其余2组给予SF和贝那普利。利用Masson染色分析给予SF后心肌胶原的含量变化; RT-PCR法分析Rho A和Rock mRNA表达; 采用免疫组织化学染色分析心肌Rock蛋白表达; 拉曼光谱分析肝脏的损伤。结果: 与正常对照组比较, 注射Iso后3周, Rho A和Rock mRNA表达即有所增加 (P<0.01); 给予SF和贝那普利后, Rho A和Rock基因和蛋白表达水平较模型组明显降低(P<0.01); 拉曼光谱分析结果显示, 给予SF后大鼠肝脏组织的峰位较模型组向右移动1个单位, 趋近正常对照组峰位。结论: SF可能通过阻断Rho/Rock信号通路进而起到抑制纤维化的作用, 同时又起到肝脏保护作用。

关键词: 心肌纤维化; 阿魏酸钠; Rho/Rock通路

Effect of sodium ferulate on |Rho/Rock signal pathway and its protective effect on liver tissue

LI Feng<sup>1</sup>, GAO Hai-cheng<sup>2</sup>, SHENG Xiao-tong<sup>2</sup>, SUN Wen-yi<sup>2</sup>, CHEN Yuan-yuan<sup>2</sup>, YANG Xiu-na<sup>2</sup>, CHEN Jin-tong<sup>2</sup>, JIANG Bo<sup>2</sup>, GUO Zhong-hua<sup>3</sup>, SUN Bo<sup>2</sup>

1. Department of Obstetrics and Gynecology, Second Hospital, Jilin University, Changchun 130041, China; 2. Department of Experimental Pharmacology and Toxicology, School of Pharmacy, Jilin University, Changchun 130021, China; 3. Victoria Limited Company, Tonghua City, Tonghua 134000, China

Abstract:

Abstract: Objective To investigate the effect of the expression of sodium ferulate(SF) on the related protein of Rho/Rock signal pathway and to clarify the protective effects on liver tissue and myocardium tissue. Methods Twenty male Wistar rats were divided into normal control group, model group, positive medicine group, and sodium ferulic group. Besides normal control group, the rats in the other groups were injected with 15 mg/kg Iso to induce rat myocardial fibrosis. 2 d later, except control and model groups, the rats in the other groups were given SF and Bena zepiril. The change of collagen content in myocardium was analyzed by Masson staining. The expressions of Rho A and Rock mRNA were analyzed by RT-PCR. The expression of Rock protein was analyzed by immunohistochemistry. The Raman spectrum was used to detect the liver tissue injury. Results Compared with control group, the expressions of RhoA and Rock mRNA were increased after injection with Iso for 3 weeks (P<0.01); compared with model group, the expressions of Rho A and Rock mRNA and protein were decreased after injection with SF (P<0.01). The Raman spectrum results showed that the peak value in SF group shifted to the right with one unit compared with model group, and tended to normal control group. Conclusion SF can not only protect the heart against fibrosis by inhibiting Rho/Rock pathway, but also can protect liver damage.

Keywords: myocardial fibrosis sodium ferulate Rho/Rock pathway

收稿日期 2012-07-06 修回日期 网络版发布日期 2012-09-28

DOI:

基金项目:

吉林省科技厅科研基金资助课题 (201101067); 广东省广州市天普项目基金资助课题 (2012099); 吉林大学基本业务费资助课题 (2012)

通讯作者: 孙波 (Tel: 0431-85619702, E-mail: sunbo@jlu.edu.cn)

作者简介: 李凤 (1965-) |女|吉林省白城市人|主管技师|医学学士|主要从事妇产科及心血管学的研究。

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ PDF (OKB)
- ▶ [HTML全文]
- ▶ 参考文献[PDF]
- ▶ 参考文献

服务与反馈

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ 引用本文
- ▶ Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶ 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- ▶ 心肌纤维化; 阿魏酸钠; Rho/Rock通路

本文作者相关文章

PubMed

---

参考文献:

本刊中的类似文章

文章评论

反馈人	<input type="text"/>	邮箱地址	<input type="text"/>
反馈标题	<input type="text"/>	验证码	<input type="text"/> 8834